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EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, senyores diputades, senyors diputats, començam
la sessió.

El punt únic d’aquesta sessió plenària extraordinària és el
debat de les preguntes amb sol·licitud de resposta oral davant
el Ple. 

1) Pregunta RGE núm. 7891/17, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Miquel Vidal i Vidal, del Grup Parlamentari
Popular, relativa a actuacions en relació amb el Pla
hidrològic.

Passam a la primera pregunta, RGE núm. 7891/17, relativa
a actuacions en relació amb el Pla hidrològic, que formula el
diputat Sr. Miquel Vidal i Vidal, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Vidal. 

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, avui li faré una
pregunta del Pla hidrològic de les Illes Balears aprovat l’any
2015, concretament del Pla hidrològic pel que fa referència a
l’illa de Mallorca. M’agradaria que se centràs a respondre
únicament i exclusivament al que fa referència la pregunta i no
anar més enllà de quan es va aprovar el Pla hidrològic.

Com li dic, el Pla hidrològic aprovat l’any 2015 contempla
una sèrie d’actuacions i de mesures amb la finalitat que tots els
municipis de l’illa de Mallorca puguin tenir aigua potable. Com
vostè molt bé sap, hi ha determinats municipis avui en dia on
el batle ha de fer un escrit dient als seus veïnats, als seus
ciutadans que l’aigua que reben a través de la xarxa no és
potable, que la poden emprar pel que vulguin, però no per al
consum humà. 

I a la pàgina 75 del Pla hidrològic hi figuren tota una sèrie
d’inversions destinades que tots els pobles de l’illa de Mallorca
tenguin aigua potable, que tots els ciutadans de l’illa de
Mallorca puguin ser iguals. Una partida pressupostària que té
un total de més de 130 milions d’euros i que amb aquests
doblers Mallorca, els ciutadans de Mallorca, podria tenir aigua
potable.

Jo li deman, Sr. Conseller, quines actuacions ha dut a terme
el seu govern, la seva conselleria en aquest dos anys de
mandat? Quins projectes ha fet? Quines obres ha començat? I,
quines pensa fer durant els pròxims dos anys?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Vidal. Té la paraula el Sr. Conseller
Vicenç Vidal. 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Bon dia a tothom. Sr. Diputat, la seva pregunta és prou
llarga, però intentaré contestar-la el més breument possible. El
Pla hidrològic es divideix en dos programes, actuacions i
infraestructures. Actuacions, hem fet el 50% previst en aquest
període, amb 35 actuacions de les 70 previstes, tan importants
com saber que Eivissa està en sequera, tan importants com
saber com estan les nostres masses d’aigua, tan importants com
saber com es treuen els pous, com funcionen les concessions. 

En infraestructures, com pot ser el que més a vostè li
interessa, 25 ara mateix estan en actuacions, uns 99 milions de
pressupost. Parlam d’infraestructures lligades a les
interconnexions, estaríem parlant a Mallorca, Maria-Petra
finançada amb l’impost de fons turístic; a Eivissa la
interconnexió de Santa Eulària; a Menorca la connexió de
Ciutadella a través d’un dipòsit municipal, i actuacions sobretot
en línia d’alta perquè sigui reversible  a Mallorca.

Evidentment, també en sanejament hem fet moltíssimes
actuacions, Alcúdia, Porreres s’està posant en marxa,
Binissalem està finalitzat, (...) s’ha finalitzat, Camp de Mar s’ha
posat en marxa, Andratx està en obres, a Ferreries han finalitzat
les obres.

Per part del ministeri estam pendents de l’inici d’Addaia, a
Santa Eulària s’ha iniciat i Vila s’espera que el proper octubre
es comenci.

Però el més important pot ser no es vegi i no està previst en
el Pla hidrològic, és el nou Pla de manteniment de depuradores
que preveu durant els sis anys 85 milions d’euros d’inversió,
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que el més important és mantenir les infraestructures que ja
tenim.

En temes de dessalació la infraestructura més important, tal
vegada per illes, seria la que hem fet a Formentera, que la
vàrem presentar l’altre dia, que garanteix el subministrament a
Formentera. S’ha posat en marxa, encara que no està previst en
el Pla hidrològic, la dessaladora d’Andratx, la dessaladora
d’Alcúdia; s’ha reformat la dessaladora de Palma perquè
pogués funcionar i pogués donar aigua.

I evidentment, hem iniciat la revisió del Pla hidrològic, per
què? Perquè vostè tenia raó, tenia unes serioses mancances i
una sèrie de reptes que havia d’afrontar. Les pressions, saber
què havíem de fer, per què ho havíem de fer, els costos que
això implicava i Europa em va dir que el pla no responia a
aquestes pressions, i en això estam, actualitzant les dades,
actualitzant la protecció de normativa per a la protecció dels
nostres recursos, la normativa de les zones humides, la
normativa per fer front a la sequera i cartografies, etc.

Però, com vostè molt bé ha dit, fem actuacions i feina de
suport a molts d’ajuntaments que necessiten aigua.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Vidal.

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, president. De la seva exposició i de les seves
paraules, Sr. Conseller, és evident que sembla que ho tenim tot
arreglat, ho estam arreglant tot. Li repetesc una pregunta a
veure si és capaç de contestar o si pot contestar: quan creu que
els ciutadans que viuen en els municipis de la Comarca de
Manacor, que podrien ser els d’Artà, Son Servera, Capdepera
o Sant Llorenç, o els de Manacor Sud, com podria ser Santanyí
concretament, Ses Salines o Campos, els seus ciutadans tendran
aigua potable en els seus municipis i en els seus habitatges?

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Vidal. Té la paraula el Sr. Conseller. 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Sr. Diputat, li puc dir a aquests ciutadans que cada dia
estam més a prop. En l’anterior legislatura no es va avançar ni
un metre, en aquesta ja fem feina en la línia Maria-Petra.
Evidentment, volem arribar a Manacor i fem tots els estudis
necessaris per arribar a Manacor, i al seu batle de Santanyí, si
li preocupa més personalment, fem feina amb ell, té més de vint
distribuïdors i fem feina perquè pugui millorar la qualitat
d’aigua.

En aquesta legislatura s’avança i es recupera el projecte
d’interconnexions que havia abandonat el Partit Popular. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. 

2) Pregunta RGE núm. 7888/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Misericòrdia Sugrañes i Barenys, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a gratuïtat de l’aparcament
de Son Espases.

Passam a la segona pregunta, RGE núm. 7888/17, relativa
a gratuïtat de l’aparcament de Son Espases, que formula la
diputada Sra. Misericòrdia Sugrañes i Barenys, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Sugrañes.

No hi és? Idò, aquesta pregunta ens decau.

3) Pregunta RGE núm. 8836/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Sara Ramón i Roselló, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a millora de l’exercici de la
docència en els centres Cervantes i Vara de Rei de Sant
Antoni.

Passam a la tercera pregunta, RGE núm. 8836/17, relativa
a la millora de l’exercici de la docència en els centres
Cervantes i Vara de Rei de Sant Antoni, que formula la
diputada Sra. Sara Ramon i Rosselló, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula la Sra. Ramón. 

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

Gràcies, president, diputats i diputades. Aules amb un 80%
d’alumnat estranger, dels quals un 50 o 60% magrebins que no
parlen ni castellà ni català. Aquesta és la situació que tenen els
centres de Cervantes, a Sant Antoni, i el de Vara de Rei similar,
a Sant Antoni també. Els centres duen anys i anys demanant
una solució perquè no es concentri aquest alumnat i sigui més
fàcil aquesta integració. És un problema social, però també
educatiu perquè, com es maneja un docent a aules amb alumnes
de tres anys que no parlen ni castellà ni català?

Es va posar en marxa un pla pilot on s’etiquetava aquest
alumnat de NESE per així poder-lo repartir, però no tenia una
base legal i no va tenir una continuïtat. També des del Consell
Escolar municipal es va fer una proposta de zonificació que no
va tenir l’acceptació de la conselleria. En conclusió, Sr.
Conseller, cap mesura actualment en aquests centres.  

Què pensa fer la Conselleria d’Educació per ajudar la
docència dins aquestes aules per al curs 2017-2018?

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ramón. Té la paraula el Sr. Conseller
Martí March.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president. Diputats, diputades, bon dia. Sra.
Sara Ramón, gràcies per la seva pregunta. Miri, un dels
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objectius de la Conselleria d’Educació en aquest tema és
intentar, per una part, donar resposta a la necessitat
d’escolarització de cada zona, fer-ho amb qualitat baixant
ràtios i altres tipus de mesures i intentar que hi hagi una
distribució equitativa de l’alumnat NESE, NES, etc. Aquest és
un objectiu que aplicam d’una forma progressiva a molts
d’ajuntaments de Mallorca i que properament ho farem a l’illa
d’Eivissa.

En aquest sentit jo li vull dir dues coses. A l’any 2011 hi va
haver una proposta d’escolarització compartida, distribució
compartida dels alumnes NESE i NES, però quan vostès varen
governar això va quedar en agua de borrajas. En aquest
moment, què treballam nosaltres? Treballam amb l’Ajuntament
de Sant Antoni, amb tots els centres educatius públics i
concertats de Sant Antoni, per tal de firmar properament un
acord de millora de l’escolarització d’aquest municipi. Som
conscient de la realitat que tenen aquests centres. 

A més de tots els recursos que hem posat progressivament,
és evident que cal un canvi de model d’escolarització i aquest
canvi de model d’escolarització és un model que aplicam de
forma progressiva a ajuntaments com, per exemple, Inca, que
tenia una problemàtica molt semblant. Per tant, properament
firmarem aquest acord on, a més de la Conselleria d’Educació
i l’Ajuntament de Sant Antoni, hi participaran tots els centres
educatius públics i concertats de Sant Antoni per tal de fer
possible aquesta realitat.

I d’aquesta manera, de forma progressiva i posant els
recursos i canviant molts de plantejaments metodològics, crec
que podem avançar en una distribució equilibrada i fer possible
una cosa bàsica, per una part, la cohesió escolar i, per altra, la
cohesió social. Aquesta és una mica la proposta que
properament firmarem amb aquestes entitats. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Ramón.

LA SRA. RAMON I ROSSELLÓ:

Bé, Sr. Conseller, idò, nosaltres vetllarem perquè així sigui.
Però el retard a cercar solucions el que fa és empobrir aquest
alumnat i aquesta societat. L’alumnat estranger ha pujat un
14,5% a les Pitiüses, 5 punts més que a la resta de Balears, però
pel contrari cap mesura a cap centre de les Pitiüses. Per què no
s’arribat a cap acord per distribuir-hi equitativament de la
mateixa manera que ho han fet a Felanitx o a Inca? Els
professors duen anys demanant solucions i també duen anys
demanant professorat de suport. 

Es tracta d’un problema enquistat on hi han de treballar,
però ja, la Conselleria d’Educació, la Conselleria de Serveis
Socials i l’ajuntament per no trobar-nos amb problemes o no
incrementar problemes que ja tenim, un 17% d’alumnat
estranger es gradua menys que l’alumnat autòcton. I llavors
també tenim els problemes de radicalismes, que per desgràcia
ja hem patit en aquest municipi i que només es poden combatre
amb una bona educació i treballant en la integració. 

Vostè Sr. Conseller a l’anuari deia que no es podia tardar
més en treballar amb la multiculturalitat. Idò bé, el diagnòstic
el tenim, posin les mesures i no oblidin que els que governen
són vostès.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ramón. Té la paraula el Sr. Conseller.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Miri, a mi m’agrada governar mirant cap endavant, però
cadascú ha d’assumir la seva responsabilitat. Nosaltres no ho
podem fer tot de cop, però el que li puc assegurar són dues
coses, en primer lloc, hem posat a l’abast de centres educatius
d’Eivissa i Formentera professorat adequat per donar resposta
a aquestes qüestions. Hem posat professors d’atenció a la
diversitat. Sra. Sara Ramón, podem comparar dades de
professors que hi havia abans i ara i d’atenció a la diversitat
hem incrementat. I per tant, vostès poden dir el que vulguin,
però hem incrementat.

I després la segona mesura important i significativa que
prendrem, serà acord de millora de l’escolarització, coses que
vostès haurien pogut fer i no han fet. Nosaltres ho farem i ho
farem amb el consens polític, social i educatiu. Aquesta és la
idea, aquest és el camí. No hi ha altre camí. Les coses no es
poden resoldre de cop i volta, però estam en el camí perquè
això sigui una realitat. I esper que el Partit Popular doni suport
a aquesta mesura.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller.

4) Pregunta RGE núm. 8837/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. María Núria Riera i Martos, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la gestió de les oposicions
dels docents.

Passam a la quarta pregunta RGE núm. 8837/17, relativa a
la gestió de les oposicions dels docents, que formula la
diputada Sra. Maria Núria Riera i Martos del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Sr. Conseller
d’Educació, el passat 23 de juny va començar el procés
d’oposicions docents i des del principi hi ha hagut multitud de
queixes de professors per irregularitats en el procés. Queixes a
diferents especialitats; queixes a la part pràctica de les proves
perquè no té res a veure la feina a fer; queixa de què no els
donen temps suficient per a les proves; queixes perquè els
criteris d’avaluació no estan ben clars; queixes perquè el
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material és antiquat; queixes per enunciats incorrectes; queixes,
queixes, queixes!

Alguns aspirants que han anat a reclamar, denuncien que no
se’ls ha permès veure l’examen. 

I davant tantes queixes, Sr. Conseller, vostè, com sempre,
s’ha posat de perfil i es remet a què el que no estigui conforme
que recorri. Ni tan sols ha convocat una mesa sectorial urgent
durant el procés, com li va demanar la junta de personal i els
sindicats que representen el sector.

Això és bona gestió, objectivitat, diàleg i consens? Creu que
fa una bona gestió de les oposicions, després de tant de temps
que han esperat els opositors?

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el Sr. Conseller
Martí March.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Núria Riera, m’encanten
les seves preguntes i m’encanten per moltes raons. Miri, hi ha
hagut oposicions en aquesta comunitat autònoma el 2000, el
2001, el 2002, el 2003, el 2004, el 2005, el 2006, el 2007, el
2008, el 2009, el 2010 i 2011. I del 2012 fins ara no hi ha hagut
cap oposició.

Per tant, crec que seria important que fes una anàlisi.

(Alguns aplaudiments) 

Segona cosa Sra. Riera, no varen deixar ni cap plaça de taxa
de reposició durant el seu mandat, ni una, ni una! Nosaltres
vàrem agafar les taxes de reposició del 14 i del 15 i del 16 les
vàrem agafar, però el ministeri va dir que recorreria si posàvem
oposicions perquè no s’havien posat en el pressuposts generals
de l’Estat.

Efectivament, Sra. Riera, nosaltres hem fet les oposicions
d’acord amb la normativa estatal que vostès, que el Govern
central té. I que no ens agrada aquesta normativa estatal. I li
diré dues coses: què hi ha hagut problemes? Sí que hi ha hagut
problemes i els resolem. Miri, en aquests moments hi ha hagut
un 70% de les places que han quedat ocupades de les
oposicions, un 70%. Que hi ha hagut tribunals que no han donat
cap tipus de plaça, és evident, que ho lamentam? Sí, però els
tribunals són sobirans, una vegada que ha acabat la gestió
administrativa-política per part de la conselleria, comença la
feina dels tribunals i nosaltres de la feina dels tribunals només
hi hem donat suport, no hi hem fet cap tipus d’ingerència, no sé
si realment vostès ho haguessin fet.

I per tant, nosaltres consideram que hi ha una bona gestió,
una gestió millorable, efectivament, que quan acabin les
oposicions farem una reunió i veurem exactament totes les
coses que han de millorar, ho farem i que això ho anunciarem
a la mesa sectorial, sí que ho farem. Però les coses les volem
serioses, ja sabem que a vostè el que més li agrada de la

política educativa és fer tuits, i la política educativa fent tuits és
molt simple, manca de rigor, i a això vostè ens hi té molt
acostumats.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, si hi ha oposicions no
és per la bona gestió que han fet els socialistes, ni a Madrid, ni
a Baleares. Si hi ha oposicions és perquè hi ha un Govern del
Partit Popular que ha sabut negociar i arribar...

(Remor de veus)

...a acords amb els sindicats i han signat un acord històric
per llevar la temporalitat de l’ocupació pública. I no se’n riguin
ni es pengin medalles, que ja li vàrem treure els colors a la Sra.
Armengol, quan va intentar vendre aquesta oferta de feina
pública com si fos seva, els mateixos sindicats li varen dir que
no es pengés medalles, que això era un acord històric que havia
fet el Partit Popular a Madrid. Així que un poc més d’humilitat
i més reconèixer la feina que fan els altres.

Sr. Conseller, tot ha estat un cúmul de despropòsits, vostè
ha convocat només places d’anys anteriors, després de
prometre a l’any 2015 que trauria quasi 2.000 places, ha tret
257 places, que són taxa de reposició d’anys anteriors, que
s’han aconseguit gràcies a la feina que ha fet el Govern del
Partit Popular a Madrid, en contra de la seva oposició a la taxa
de reposició i als pressuposts. Per ventura tal vegada també en
contra dels seus socis socialistes de Madrid.

Vostè té un 33% d’interins docents i les poques places que
treu ho fa malament. Un poc més d’humilitat, Sr. Conseller, els
sindicats li critiquen les presses, que per quedar bé políticament
vostè està imposant presses als tribunals, amb la intenció
d’acabar el més aviat possible i adjudicar les places.

En definitiva, sigui un poc més humil, reconegui que
gestiona fatal les oposicions i demani perdó als opositors i
contesti. És tornarà posar de perfil, o es posarà a resoldre les
denúncies que li fan els mateixos opositors? És la seva gestió
i vostè governa aquesta conselleria. Faci el favor...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Riera, se li ha acabat el temps.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

Té la paraula el Sr. Conseller. 
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EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí March i Cerdà):

Sr. President. Sra. Riera, “¡lo que hay que oir!”. Tanta sort
que de vegades no vull tenir memòria històrica, perquè alguna
memòria històrica em posa de color, vermell, lògicament, no?

Per tant, dues coses, Sra. Riera, en primer lloc, li puc
assegurar que els tribunals han fet una bona feina, estic orgullós
d’aquests tribunals, sí senyor! Hi han posat totes les hores que
han hagut de fer, han posat des de dia 20 i busques de juny fins
ara fent feina cada dia i caps de setmana, Sra. Riera. S’han
equivocat? Potser que sí. Però nosaltres farem la feina que
haguem de fer.

I vostès en temes d’interins haurien de callar, perquè volen
fer de piròmans i de bombers. I vostès han estat els piròmans
més grossos en temes d’interinitat. Hi ha a les Illes Balears un
33% gràcies a vostès, perquè realment des de l’any 2011 no hi
ha hagut cap tipus d’oposició. A altres comunitats autònomes
del Partit Popular han fet oposicions...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, se li ha acabat el temps. Gràcies.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí March i Cerdà):

Per tant, per favor sigui una mica...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

5) Pregunta RGE núm. 8838/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. María Núria Riera i Martos, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a obtenció del títol d’ESO
amb dues assignatures suspeses.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la cinquena pregunta RGE núm. 8838/17, relativa
a obtenció del títol d’ESO amb dues assignatures suspeses, que
formula la diputada Sra. Maria Núria Riera i Martos del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, a veure si aquesta
vegada vostè és un poc més humil, que aquesta pregunta és més
fàcil i té la capacitat almanco de respondre, que és el que ve a
fer aquí, respondre preguntes de control...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Guardin silenci per favor!

LA SRA. RIERA I MARTOS:

I no fer preguntes a l’oposició que li demana. Respecti la
feina dels altres.

Sr. Conseller, una vegada més ha estat vostè objecte de
confrontació amb el Ministeri d’Educació, aquesta vegada per
la titulació de l’ESO. El ministeri va aprovar el mes de juny el
Reial Decret de regulació de la titulació de l’ESO i la seva
conselleria, per burlar l’aplicació ha aprovat una resolució, que
permet obtenir el títol amb dues assignatures suspeses. I deixa
la valoració al professorat del propi centre, enlloc d’esperar que
s’examinin el setembre.

Sr. Conseller, ni és el centre que ha de valorar sí o no poden
passar els nins, perquè això suposa que hi hagi subjectivitat o
diferències entre un centre o l’altre, ni és vostè que ha
d’interpretar les lleis que surten de Madrid, perquè són generals
per a totes les comunitats. Als alumnes se’ls ha de motivar
perquè aprenguin i aprovin i se’ls ha de donar l’oportunitat
d’examinar-se el setembre.

Per què actua, Sr. Conseller, amb aquesta improvisació en
contra de l’incentiu a l’estudi per als alumnes? Contesti’m la
pregunta, per favor.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el Sr. Conseller
Martí March.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Sr. President, moltes gràcies. Jo sempre li contest, Sra.
Riera, una altra cosa és que no li agradi el que li contest. En
primer lloc, sap quan vostè va treure el ministeri el reial decret?
A principi de juny. Vostè creu que a principi de juny es pot
treure un decret quan les classes d’ESO acaben dia 20 de juny?
Li sembla seriós realment que això es faci d’aquesta manera?
Per favor!

El Ministeri d’Educació ens té acostumats a dir una cosa i
la contrària. Avui hi ha uns temes de màster (...) per a religió,
l’altre dia pel tema de selectivitat, improvisació, manca de
lleialtat, si realment considera el Ministeri d’Educació que la
Conselleria d’Educació ha fet una resolució contrària al decret
llei, que ho faci i que ho denunciï. Però no que escrigui cartes
a través dels mitjans per dir que algunes comunitats autònomes,
no només les Illes Balears, han fet una interpretació distinta.

Si nosaltres hem fet una interpretació distinta de la que
realment és la legalitat, que vagi el ministeri, ens posi el recurs
i nosaltres el modificarem. Mentrestant li demanaria al
Ministeri d’Educació, al Sr. Íñigo Méndez de Vigo, molt
diplomàtic, molt educat, però molt ineficaç, molt ignorant dels
temes d’educació, que es posi a fer feina, que faci la feina que
toca i que tregui el decret llei quan toqui, no vint dies abans
d’acabar un curs escolar, com és l’ESO. Nosaltres hem
complert estrictament el que diu el reial decret. Torn a repetir,
si realment el ministeri pensa que ho hem fet malament té el
tribunal per anar-hi. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Riera. 

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, es posi vostè a fer
feina i vagi a Madrid a defensar els interessos generals de les
Balears en educació, és vostè que s’ha de posar a fer feina i
defensar els interessos de Balears en educació a Madrid. 

Sr. Conseller, li sembla normal que el ministeri l’hagi de
reprendre per com aplica les lleis i els reials decrets que són
vàlides per a totes les comunitats autònomes? Li sembla normal
que Balears, que en deu anys no havia tengut cap problema en
l’obtenció de títols d’ESO, que els alumnes feien la recuperació
en setembre per intentar superar les assignatures suspeses, ara,
amb vostè, no tenguin més oportunitats que el juny i que cada
centre decideixi? És això ordre i criteri?

Li sembla lògic que el curs passat acabassin 1.478 alumnes
l’ESO amb dues assignatures suspeses? És així com lluita
contra el fracàs escolar? Li sembla ètic, vostè que parla de tuits,
que vostè utilitzi la pàgina oficial de la conselleria, la web
CAIB, per criticar el Govern d’Espanya que li ha recordat per
carta quines són les seves competències i els seus deures? Així
dialoga vostè i mira per al bé dels alumnes balears? A nosaltres
no ens sembla ni normal ni ètic ni lògic.

Sr. Conseller, rectifiqui, a vegades no tothom va equivocat
i vostè té la raó, a vegades és vostè que va en direcció contrària
per la carretera, ho hauria de mirar, perquè si li diuen les coses
és que de vegades és vostè que no va amb el ritme que toca. I
d’això se’n diu prepotència i falta de humilitat, d’això se’n diu
prepotència i falta d’humilitat, i se’n diu irresponsabilitat,
perquè vostè no està perjudicant amb això el Govern del pacte,
que ja en té prou amb els desgavells que té...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Riera, se li ha acabat el temps. Gràcies. 

LA SRA. RIERA I MARTOS:

... està perjudicant...

(Se sent el timbre de tall del micròfon) 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Té la paraula el Sr. Conseller. 

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Sra. Riera, vostè ha llegit el reial decret? Jo crec que no ha
llegit el reial decret. El reial decret a més diu que es pot obtenir

el títol de l’ESO, de tot l’ESO, amb dues assignatures suspeses.
Ho diu el ministeri, no ho diu la Conselleria d’Educació...

(Alguns aplaudiments)

... diu una altra cosa, diu el reial decret que sense “el perjuicio
de lo anterior, para obtener el título será preciso que el equipo
docente considere que el alumno o alumna ha alcanzado los
objetivos de la etapa y ha adquirido las competencias
correspondientes.”

(Alguns aplaudiments)

És vostè, i nosaltres hem posat dos terços de l’equip docent,
són ells que realment han de fer aquest tipus de valoració, no és
la conselleria.

Per tant, nosaltres hem aplicat estrictament i demanam al
Ministeri d’Educació que sigui coherent, que no sigui deslleial,
que no faci política per als mitjans de comunicació i que, en
definitiva, si considera que nosaltres ho hem fet malament que
vagi als tribunals i ho recorri, però no que faci política d’imatge
que, en definitiva, és el que més li agrada al Sr. Íñigo Méndez
de Vigo, molta imatge i poca realitat de política educativa.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

6) Pregunta RGE núm. 8839/17, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Miquel Àngel Jerez i Juan, del Grup
Parlamentari Popular, relativa al senyal de TDT a zones
fosques de la zona nord d’Eivissa.

Passam a la sisena pregunta, RGE núm. 8839/17, relativa al
senyal de TDT a zones fosques de la zona nord d’Eivissa, que
formula el Sr. Diputat Miquel Àngel Jerez i Juan, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Jerez. 

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President, senyors i senyores diputats. Han
passat ja més de dos mesos des que li fes una pregunta
relacionada amb la instal·lació de la TDT que ha de proveir el
senyal a la zona nord de l’illa d’Eivissa i que té afectats nuclis
de població residencial i turístics com són Es Figueral, Aigües
Blanques, Cala Boix, Pou des Lleó i la Cala Sant Vicent. Fa
dos mesos em va contestar vostè que estava a l’espera de
recepcionar unes obres, unes obres que, deia vostè, tampoc no
eren massa, consistia només en l’obertura d’una canalització i
la introducció d’un cablejat. 

Es dóna la circumstància que fa més de dos anys que es
varen licitar aquestes obres i a aquestes alçades encara, en ple
avanç de l’època de la tecnologia i la innovació, a la nostra illa
i a la zona nord en particular, encara no es pot fer una cosa tan
senzilla com encendre la televisió i veure-la.
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Per això, nosaltres li fem la següent pregunta, s’ha proposat
vostè, Sr. Vicepresident, que les zones fosques localitzades a
la zona nord de l’illa d’Eivissa continuïn sense rebre el senyal
de la TDT? Moltes gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula el Sr. Vicepresident
Biel Barceló. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Gabriel Barceló i
Milta):

Sí, gràcies, Sr. President. És evident que no, que des del
Govern es fan tots els esforços possibles. Hi ha efectivament
tota una sèrie de zones sense cobertura de la TDT, com ja li
vaig explicar en el seu moment, la territorial, la cobertura
territorial a l’illa d’Eivissa és del 74% tot i que la cobertura
poblacional arriba al 92% i, efectivament, tenim una sèrie de
zones sense cobertura al voltant de Sant Carles i d’Es Figueral
a Santa Eulària, al voltant de la carretera entre Sant Joan i Cala
Sant Vicent a Sant Joan i a Santa Agnès, al Pla de Corona, a
Sant Antoni a més de la zona de Sant Josep. 

També li vaig explicar que la Unió Europea no permet fer
noves instal·lacions de TDT perquè es va declarar per part de
la Unió Europea que el desplegament de la televisió digital
terrestre, és a dir, TDT, estava fora de la legislació comunitària
en matèria de competència. Així que el que fem des de
Multimèdia i des del Govern és posar a disposició dels
ajuntaments les nostres instal·lacions perquè puguin fer,
efectivament, aquest desplegament de TDT.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Té la paraula el Sr. Jerez. 

EL SR. JEREZ I JUAN:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Conseller, vostè
ens enganya més que parla, vostè ens menteix més que parla.
Ens va dir que les obres estaven pendents de recepció i això és
absolutament fals, Sr. Conseller, les obres no es poden encara
recepcionar perquè estan pendents de l’execució final de les
obres. Però no sols això, no sols no estan acabades, sinó que
encara estan a un 60% de la seva execució, per tant, queda
encara un 40% per materialitzar-se.

Però, Sr. Conseller, no només això, no només estan a un
60% de la seva execució sinó que les obres estan avui
literalment abandonades per l’empresa que les ha d’executar.
No sé si ho sabia vostè. Quan vengui a Eivissa estic disposat a
acompanyar-lo perquè vostè personalment ho comprovi. Estan
abandonats els materials sobre les finques dels veïnats, carretes
d’obra, bosses de ciment i tubs de canalització s’acumulen
sobre les finques propietat dels veïnats confrontats. Aquesta
obra, com li dic, està deixada, està deixada de la seva mà i de
la mateixa manera estan deixats els veïnats afectats, deixats de
la mà de la seva incompetència i deixats de la mà de la seva
desídia.

Després dels darrers esdeveniments, dels contractes a dit i
de la Llei d’habitatges turístics ja en sabem de la seva
incompetència i de la seva ineficàcia, Sr. Conseller, però el que
no sabíem és que era tanta, ni que era tan grossa ni sabíem que
vostè en dos anys no és capaç ni d’obrir un canal ni de passar
uns cables. En mans de qui estam, Sr. Conseller? S’ho faci
mirar, això seu comença a ser molt preocupant. 

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula el Sr. Vicepresident. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Gabriel Barceló i
Milta):

Sí. Sr. Jerez, el que diu mentides és vostè i el que tergiversa
és vostè. Aquesta obra està paralitzada, li vaig dir jo a la meva
compareixença fa dos mesos quan li vaig, quan em va fer
aquesta pregunta, li vaig dir que estava paralitzada. Per tant, no
digui que jo he ocultat res. 

Miri, miri, hi ha dues construccions licitades a finals de la
passada legislatura, dos nous centres de telecomunicacions, una
a Puig den Gat i l’altra a Puig de n’Andreu, que donaran
cobertura a Sant Carles i a Santa Agnès. En el cas de Sant
Carles li vaig a dir que està a punt de ser recepcionada per part
de l’ajuntament i en el cas de Santa Agnès li vaig dir està
paralitzada perquè hi ha recursos dels veïnats als jutjats i fins
que aquests no es resolguin no es poden continuar, Sr. Jerez.
Ho entén o no ho entén? Ho entén o no ho entén? O no ho vol
entendre?

Idò, miri, li puc assegurar que s’han reprès els tràmits amb
el consell de Medi Ambient i amb el Consell Insular d’Eivissa
per millorar també la cobertura a Sant Joan amb un nou
equipament a la banda (...) i que des de Multimèdia i des del
Govern es fan tots els esforços i totes les actuacions necessàries
perquè legalment i tècnicament es millori la cobertura de l’illa
d’Eivissa.

Si no ho vol entendre, ja li dic, no n’hi ha més. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Vicepresident. 

7) Pregunta RGE núm. 8794/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. María Antònia Sureda i Martí, del Grup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a saturació de les urgències
hospitalàries.

Passam a la setena pregunta, RGE núm. 8794/17, relativa a
saturació de les urgències hospitalàries, que formula la diputada
Sra. Maria Antònia Sureda i Crespí, del Grup Parlamentari El
Pi PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS. Té la paraula la
Sra. Sureda. 
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LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president, és Martí i no Crespí, però bé.

Sra. Consellera, en els darrers mesos hem sentit, tant per
part de pacients, de professionals com de sindicats de la
Sanitat, denúncies per col·lapses dels serveis d’urgències a
diferents hospitals de les Balears.

Dia 18 de maig, SATSE va denunciar la saturació dels
serveis d’urgències de Son Espases amb 138 pacients a l’espera
de llit. L’ib-salut va argumentar que no es tractava d’una
saturació sinó d’una punta puntual de pressió. Tanmateix però
dia 1 de juny va ser el torn de Son Llàtzer, 53 persones
esperaven a urgències sense cap llit disponible i alguns eren
allà des de feia 3 dies. Ib-salut va tornar negar que es tractàs
d’un col·lapse.

Aquestes queixes s’han anat repetint durant tot el mes de
juny i dimecres passat, dia 19 de juliol, tornava ser públic el
malestar dels professionals i pacients de Son Espases, pel que
consideren, ells sí, un col·lapse de llits retinguts a urgències,
que no és una circumstància estacional.

Davant aquestes repetides queixes de professionals i
pacients, ens agradaria que ens digués quines mesures han pres
o fan comptes prendre per evitar la saturació d’urgències
hospitalàries aquest estiu. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. El (...) ens ha jugat una mala passada
ara, amb el cognom. Té la paraula Sra. Consellera Patrícia
Gómez.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president, bon dia a tothom. Miri, els serveis
d’urgències per les seves característiques són serveis que dies
tenen molta activitat i altres dies en tenen manco. És cert que
durant aquest estiu hi ha més població, això es nota a molts
d’àmbits i també per suposat en els serveis d’urgències, i també
és cert que hi ha hagut puntes d’activitat superiors als altres
anys.

En nombres absoluts, que és la revisió que fem nosaltres
diàriament per conèixer la situació de les urgències de cada un
dels centres, els nombres absoluts de vegades no tradueixen
aquesta sensació de més activitat, donat que per exemple el mes
de juny hi va haver una mitjana de 1.309 urgències diàries en
relació a les 1.295 de l’any passat. O sigui, només 13 urgències
més, però a tots els hospitals, a totes les franges horàries. I el
que sí és cert és que hi ha moments que l’arribada de pacients
a urgències es pot acumular i, per tant, a determinades franges
horàries hi ha molts més pacients. En canvi, els pacients que
ingressen des d’urgències es manté en relació a l’any passat, és
un 12%.

Em demana què fem? Què hem fet? Per una banda, hi ha
mesures estratègiques, com millorar l’atenció a la cronicitat,
per intentar que els pacients no passin per urgències, els

pacients crònics, els pacients grans. Això és molt important, és
invertir més en atenció primària, millorar també les condicions
dels centres de salut i una mesura estructural molt important va
ser reforçar els centres de salut amb 35 metges i 24 infermeres
enguany per poder donar aquesta atenció.

I després li he de dir, perquè no li ho puc detallar centre a
centre, que tots els hospitals, absolutament tots i Atenció
Primària ha vist reforçat el seu personal, hi ha més
contractacions i més personal en relació a l’any passat i també
s’han pres mesures estructurals físiques d’ampliació dels
serveis d’urgències a alguns hospitals i es prendran a tots.
Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Sureda.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president. Fa poc més d’un any, aquí mateix li vaig
fer una pregunta més o manco semblant, en aquell moment ja
hi devia haver saturació. Vostè va negar que la Conselleria de
Sanitat estigués executant un pla d’estalvi, sinó que estava fent
un pla d’eficiència.

Avui davant d’aquesta situació que ens trobam a les
urgències dels hospitals de les illes, li he de reconèixer que crec
que vostè i jo no entenem el mateix quan parlam d’eficiència.
Menys llits als hospitals i més població durant aquests mesos
a les quatre illes, quina eficiència és aquesta? 

El Sr. Serra li va fer una pregunta la setmana passada,
efectivament, molt similar a Formentera i a Eivissa. I vostè li va
respondre argumentant que les retallades eren de l’època de
Bauzá. Les retallades van existir i jo no seré la que li ho negui,
però a dia d’avui vostè és qui està al capdavant d’aquesta
conselleria i ja fa dos anys. I li pertoca a vostè posar solucions
a aquests problemes.

A El Pi no entenem ni compartim aquesta dinàmica que ha
pres ib-salut de negar la realitat i de contradir el que diuen
pacients i professionals, i no jo. Per això li deman que prengui
més mesures més eficaces i més contundents i que accepti la
situació d’urgències hospitalàries i que revisi el nombre de llits
i de personal del qual disposa aquest estiu, perquè encara queda
molt per fer i es podria millorar.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Sureda. Té la paraula Sra. Consellera. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, President. Gràcies, Sra. Diputada per les seves
observacions. Però també hem d’atendre la realitat i la realitat
és que quan nosaltres augmentam el nombre de recursos quan
la situació és mantinguda, i així s’ha fet. A Son Espases des de
fa mesos hi ha 47 llits oberts més que l’any passat. Estan tots
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els llits d’hospitalització oberts a Son Espases, tots, Verge de
la Salut, Hospital General i tots els llits d’hospitalització de
Son Espases estan oberts. També s’està incrementant l’activitat
quirúrgica molt, perquè teníem unes llistes d’espera, que
continuam tenint llistes d’espera i necessitam millorar
l’activitat quirúrgica.

Jo puc dir que aquest tema a Son Espases i tota la resta de
centres, més ambulàncies, més llits, 17 oberts a Son Llàtzer,
més professionals. Però efectivament, necessitam millorar i jo
puc demanar disculpes a la població que s’ha trobat una
situació...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

8) Pregunta RGE núm. 8833/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Olga Ballester i Nebot, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a renda social garantida.

Passam a la vuitena pregunta, relativa a renda social
garantida, que formula la diputada Sra. Olga Ballester i Nebot
del Grup Parlamentari Mixt. Té la paraula la Sra. Ballester.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Gracias, presidente. Consellera, las estadísticas facilitadas
por el IBESTAT reflejan que no existe un descenso
significativo de la población parada en el colectivo de personas
mayores de 45 años. La crisis ha generado este colectivo de
difícil retorno al mundo laboral, convirtiendo a estas personas
en parados de larga duración, donde muchos ya no tienen
ninguna prestación por desempleo, o prestación de ningún otro
tipo desde hace tiempo.

Desde Ciudadanos hemos insistido mucho en la necesidad
de un riguroso plan de políticas activas de inserción laboral,
donde la formación para el empleo sea el eje central. Usted ya
conoce bien nuestra insistencia en estas medidas cuando
trabajábamos la Ley de renta social garantizada y defendíamos
que la renta y estas medidas deberían trabajarse al unísono si de
verdad queríamos ayudar a estas personas.

Ciudadanos ha cumplido y en la negociación de los
presupuestos generales del Estado hemos conseguido una
partida presupuestaria para estas políticas de formación para el
empleo de 1.500 millones de euros a implementar en las
comunidades autónomas y esperemos que este Govern las
gestione con agilidad. Pero este Govern, su conselleria, no ha
cumplido. Lo que no está llegando a este colectivo de parados
mayores de 45 años que vive solo y que no tienen
absolutamente ningún tipo de ingresos, es la renta social
garantizada prometida por usted, y que les está reconocida en
el artículo 4.d) de la ley.

Consellera, ¿va a ampliar este Govern la renta social
garantizada a los hogares unipersonales, poniendo especial
atención en el colectivo de parados mayores de 45 años?
Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra.
Consellera Fina Santiago.

LA SRA. CONSELLERA DE SERVEIS SOCIALS I
COOPERACIÓ (Josefina Santiago i Rodríguez):

Gràcies, president. Bon dia a totes les persones presents a
la sala. L’aposta per la renda social d’aquest Govern ha estat
clara des del principi, duem dos anys de Govern, ja s’ha
aprovat la llei, ja s’ha implementat i ja hem ampliat els perfils
en relació als primers perfils que es varen aprovar en aquest
parlament.

A la seva pregunta li he dir que sí, que el Govern de les Illes
Balears té la voluntat clara que en els pressuposts del 2018 es
puguin incorporar aquelles persones majors de 45 anys que
viuen totes soles. En aquest moment ja tenim les persones
perceptores de (...) que viuen totes soles que ja poden demanar
la renda social. A partir de l’any 18 sí que ho podran sol·licitar
aquelles persones majors de 45 anys que viuen totes soles.

Si ara hi ha una parella, per exemple, una família amb una
persona major de 45 anys amb fills i no tenen cap renda, ja ho
poden sol·licitar, o si hi ha una parella també ho poden
sol·licitar. L’any 2018 també seran en llars unipersonals.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, consellera. Té la paraula la Sra. Ballester.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Gracias, presidente. Consellera, mire para estas personas
cada día que pasa es un drama y la ley ya lleva en
funcionamiento más de un año, por lo que no tiene sentido
seguir hablando de progresividad, y además recuerde que en el
2016 usted sólo utilizó 2 millones de euros de los 20 millones
de euros que estaban presupuestados. Creo que es un margen
demasiado grande para negar la renta social a los hogares
unipersonales.

Y mire, usted no está cumpliendo con este colectivo cuando
les hizo esta promesa, y no sólo no cumple, sino que ustedes
hoy han enviado una nota informativa a los medios de
comunicación, donde pone el siguiente titular: “Los mayores de
45 años sin recursos y que iban solos, podrán cobrar la renta
social”. Sin embargo cuando leemos el interior, usted sus
declaraciones son las siguientes: “Estamos empezando a
estudiar la situación, quizás para el 2018". Las mismas
declaraciones que hace 9 meses, ¿para esto una nota de prensa?
Esto es cinismo consellera. Lo que tiene que hacer usted es
enviar una nota de prensa diciendo, ya se ha puesto en marcha
la renta básica para este colectivo, porque fue la promesa que
usted les hizo.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra. Consellera.
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LA SRA. CONSELLERA DE SERVEIS SOCIALS I
COOPERACIÓ (Josefina Santiago i Rodríguez):

Gràcies, president. Ho he dit d’una forma clara, l’1 de gener
ho podran cobrar. Però cregui’m senyora que vostè m’ha
sorprès, i li demanaria que aquesta vehemència de defensar la
renda social, ho faci en el proper congrés de Ciutadans, perquè
en el pacte que hi va haver de possible govern entre PSOE i
Ciutadans, hi havia una renda d’ingressos mínims, en el pacte
que va fer Ciutadans amb PP desapareix. Es veu que aquests
ingressos mínims per a vostès és una moneda de canvi. 

Quan hi va haver una moció de censura per part de
Podemos, el Sr. Albert Rivera va tractar de forma absolutament
despectiva una proposta de renda mínima de la comunitat
autònoma, la va tractar de paguita, i va considerar que o es
formaven o treballaven, però que no podia ser un dret subjectiu,
de paguita la va tractar. 

Esper, senyora parlamentària, que en el proper congrés de
Ciutadans...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Perdoni?

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. CONSELLERA DE SERVEIS SOCIALS I
COOPERACIÓ (Josefina Santiago i Rodríguez):

... que en el proper congrés de Ciutadans vostè defensi la
renda social amb tanta vehemència com ho ha fet en aquest
parlament. Tendrà el meu aplaudiment.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera.

9) Pregunta RGE núm. 8795/17, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del Grup Parlamentari
El Pi PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS, relativa a
negociacions del REB.

Passam a la novena pregunta, RGE núm. 8795/17, relativa
a negociacions del REB, que formula el diputat Sr. Jaume Font
i Barceló, del Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES
ILLES BALEARS. Té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr.  President, senyores i senyors diputats. Sra.
Presidenta del Govern, fa uns dies va sortir la liquidació dels
pressuposts de l’Estat de l’any 2015 i va tornar quedar molt
clar, per si algú no ho havia vist, que Balears era la segona
comunitat que més aportava a tot l’Estat, segona comunitat

darrere Madrid, que té la capitalitat, perquè si no tengués la
capitalitat quedaria per darrere Catalunya, que és la tercera, hi
hauria primer Balears, que som sempre els que pagam més,
amb diferència, segona Catalunya, i tercera Madrid. 

Dic això perquè després de 34 anys de comunitat autònoma,
aquesta diferència, no diré de 350 milions d’euros que hem
posat més que els altres a la liquidació de 2015, si n’agafàssim
300, per 34 anys, són 10.200 milions d’euros, que és
exactament el que deu aquesta comunitat. És important que,
després d’aquesta visita que vostè va tenir en el mes de juliol,
dia 6, que va anar a veure la vicepresidenta, tenguin clar, a
Madrid, en aquest moment governa el PP, com si governa el
PSOE a un altre moment, tenguin molt clar que aquesta
comunitat està llastrada i arrossegada per haver estat
maltractada durant 34 anys, amb molta diferència que una altra
persona de l’Estat espanyol.

Quina impressió se’n va dur vostè de la reunió amb la
vicepresidenta? Això va del cent per cent o realment va a
trossos? Ens ho pot explicar?

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Font. Té la paraula la presidenta del
Govern, Francina Armengol.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font, per tornar
a demanar per un dels temes que són cabdals en aquesta
comunitat autònoma i que és una qüestió que ha de ser d’Estat
per a tots nosaltres. Vostè deia molt bé que som una comunitat
autònoma de les que menys rep i de les que més aporta, per
tant, és una realitat objectiva que els números van a favor
nostre. Per tant, hem d’aconseguir explicar a Madrid junts que
els números efectivament han d’anar a favor nostre, que vol dir
a favor dels ciutadans d’aquestes illes. 

Durant aquests dos anys s’ha fet més feina per intentar
aconseguir el nou règim especial i el nou sistema de
finançament autonòmic que no es va fer la passada legislatura,
bàsicament perquè hem passat d’acotar el cap davant Madrid
a anar a Madrid a reivindicar el que és just per als ciutadans
d’aquestes illes. L’important és que no ho fa tota sola aquesta
presidenta, tot sol aquest govern, sinó que ho fem tots junts, i
jo vull agrair, una vegada més, la gran mobilització d’entitats
i associacions, vuitanta, que estan demanant aquesta plataforma
per al nou sistema de finançament autonòmic i el nou règim
especial per a les Illes Balears. 

Vostè feia referència a la reunió que vaig tenir amb la
vicepresidenta del Govern, la Sra. Soraya Sáenz de Santamaría,
recordar que des del primer moment d’aquesta legislatura estam
amb aquesta iniciativa. Dia 7 de juliol hi va haver un
compromís clar, que jo pos en valor, el compromís és en el 18
hem de tenir un nou règim especial per a aquesta comunitat
autònoma, jo això ho pos en valor. O sigui, ja tenim data i, per
tant, des del Govern estam treballant, des de la Conselleria
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d’Hisenda, intensament per ja començar a treballar amb el text
del projecte de llei i, per tant, amb les reunions bilaterals que
hem de fer amb el Govern d’Espanya.

Partim del document fet, partim de les 23 mesures que
aprovàrem en el... que parlàrem en aquella reunió on hi estava
convidat tothom. Partim dels dos estudis de la Universitat.
Partim de les mesures fiscals que va plantejar el passat govern
de les Illes Balears. El compromís, per tant, és l’hem de tenir
aprovat en el 2018 i aquest dimecres ja hi ha una reunió de
treball entre el ministre Montoro i la consellera Catalina
Cladera. Per tant, anam en la línia de seguir treballant
intensament de les reunions bilaterals que el Govern,
evidentment, liderarà, però nosaltres els necessitam a tots
vostès perquè això sigui una realitat.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, presidenta. Té la paraula el Sr. Font. 

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sra.
Presidenta, vull que entengui que aquest control nostre és no
per posar pals a les rodes, però sí perquè en tot moment
sapiguem tots els ciutadans de Balears on som en aquest
assumpte. Vostè ha dit la paraula que posa en valor el que va
dir la vicepresidenta, molt bé.

Nosaltres som un partit, El Pi, petit, però que serà molt més
gros, que ens preocupa que el document amb aquestes 23
mesures que s’han proposat més els suggeriments i els dos
informes que ha dit de la Universitat més els suggeriments que
hi ha hagut d’altres partits polítics que hem aportat per això,
que aquest document no se’l mutili, no se’l retalli. Per això,
deia abans això dels 34 patint, no sigui cosa que per aconseguir
una petita cosa perdem el que veig que molts de partits polítics
comencen a incorporar al seu llenguatge i nosaltres, El Pi, en
aquesta estrada diu fa prou temps, que ens tornin les eines,
volem les eines per poder fer feina per guanyar-nos el futur i
aquestes eines que El Pi du picant durant dos anys en aquesta
tribuna són les eines que ens puguin possibilitar poder tenir el
mateix que els altres per guanyar el futur dels nostres fills i els
nostres nets.

No afluixi, i, per favor, s’entengui amb el PP que és clau.
Vostès els dos grans partits tenen una responsabilitat en aquest
moment històrica i cabdal, de vostès depèn. Nosaltres els
ajudarem.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Moltes gràcies, Sr. President. Sí, Sr. Font, treballam amb les
23 mesures, en aquest moment totes les reunions que s’han fet
des de la Conselleria d’Hisenda ja hi ha 86 propostes més a
poder afegir a aquest document, i evidentment treballarem amb
totes les entitats que s’han adherit, amb totes les institucions i
evidentment amb tots els grups parlamentaris. Repetesc,
aquesta és una qüestió d’Estat, o la guanyam tots o la perden
els ciutadans d’aquesta comunitat autònoma, això ho tenc
claríssim. I tenc claríssim que com a presidenta de les Illes
Balears no afluixarem, que nosaltres anam allà amb una actitud
reivindicativa, però amb una actitud també de diàleg constant
i, per tant, d’intentar aconseguir el millor règim especial per a
les Illes Balears. De totes formes li puc garantir una cosa, ho
parlarem, ho discutirem i entre tots, estic segura, que si anam
junts aconseguirem molts millors iniciatives que sinó cada un
fa la guerra pel seu costat. Per tant, és important l’entesa en
aquesta cambra, és important també, evidentment, l’entesa amb
el Partit Popular. 

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, presidenta. 

10) Pregunta RGE núm. 8848/17, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Margarita Prohens i Rigo, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a indemnitzacions derivades
de la Llei 4/2008.

Passam a la desena pregunta, RGE núm. 8848/17, relativa
a indemnitzacions derivades de la Llei 4/2008, que formula la
diputada Sra. Margalida Prohens i Rigo, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula la Sra. Prohens. 

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta del Govern, lleis que
afecten l’activitat econòmica de les Illes i es fan sense el mínim
consens, lleis arbitràries i sectàries, lleis que lleven drets als
ciutadans de manera injustificada, ciutadans que han de
recórrer als tribunals per defensar-se de governs que els lleven
drets mentre en prometen el retorn, tribunals que condemnen el
Govern i a tots els ciutadans a pagar de les nostres butxaques
lleis caòtiques i injustes sota el fals mantra de la protecció i la
regulació. 

Podria estar parlant de la llei Frankenstein que es va
estavellar la setmana passada i dir-li que doni un consell al seu
vicepresident de part de la majoria dels ciutadans d’aquesta
terra: per al bé de tots que no renunciï a les seves vacances, que
les agafi, que les gaudeixi i que no torni. Ara ja té un motiu
més, Sra. Presidenta, per donar-li vacances indefinides al
vicepresident i deixar-se de posar de perfil per la gestió caòtica
d’aquesta conselleria. 
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Però no, avui li demanaré per com valora les sentències que
condemnen el Govern a pagar fortes indemnitzacions per la
Llei 4/2008, aprovada pel darrer pacte de progrés. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra.
Presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Sra. Prohens, es veu que ja no em
controla al meu govern sinó que he de contestar per un govern
de fa bastants anys, però bé, no hi ha cap problema. 

Escolti, nosaltres tenim molta feina a posar ordre en el caos
que ens varen deixar i, sí, a retornar molts de drets que vostès
varen arrabassar als ciutadans, drets importants, a la salut
universal, a l’educació amb tranquil·litat...

(Alguns aplaudiments)

... a la Llei de dependència, a les persones que estan en una
situació d’exclusió social, però això són drets molt importants.

Miri, es refereix a les sentències judicials per protegir
territori, després discutirem què significa per a vostès protegir
territori. Bé, en aquest moment vostè es refereix a aquest grup
de sentències que fan un grup de 26 contenciosos, en aquest
moment n’hi ha unes que estan en procés judicials, algunes que
ja tenen sentència, algunes que estan en recurs al Tribunal
Superior i algunes al Tribunal Suprem. 

Els 26 processos judicials suposen una indemnització del
voltant de l’11% del que es demanava per part dels promotors.
Ahir teníem una notícia del Consell de Mallorca sobre les
desclassificacions que s’han fet, se sol·licitaven 484 milions
d’euros, ha costat a les arques públiques 14 milions d’euros,
entre elles per protegir espais com Sa Vinyola, com Cala Tuent
o com Es Pujols, que no sé vostè què deu pensar, si s’han de
construir o si s’han de protegir. 

En definitiva, les sentències estan rebaixant de manera molt
substanciosa el demanat pels promotors inicialment i, per tant,
la jurisprudència del Tribunal Suprem és que no hi caben
indemnitzacions per lucre cessant. Sra. Prohens, el nostre
territori val la pena. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, presidenta. Té la paraula la Sra. Prohens. 

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Aquí ningú no parla de defensar o
no defensar el territori, es parla de com es fa i què costa a les
butxaques dels ciutadans la defensa capritxosa que en fan
vostès.

Recentment s’han dictat tres sentències relatives a la
desclassificació de la zona de Biniorella que sumen un total de
35 milions d’euros, quantitat que s’haurà de sumar a més els
interessos meritats des de l’any 2009. Amb aquestes sentències,
i encara en falten, duim aproximadament 66 milions d’euros
sense comptar interessos per aquella famosa llei que es va
dedicar a protegir carrers amb faroles i urbanitzacions amb
clavegueram. Això és el que vostès protegien amb aquella llei
i que ara pagam tots. 

Per si això no fos poc, amb els seus famosos decrets
urbanístics vostès varen suspendre aquells articles de la LOUS
que va fer el Partit Popular, precisament per evitar pagar
aquesta animalada de doblers per part de tots els ciutadans. Per
tant, les sentències que encara queden seran molt més
restrictives i les xifres seran molt més altes del que haguessin
estat mantenint la LOUS del Partit Popular. 

No es tracta, Sra. Armengol, de protegir o no protegir, es
tracta del caos, de la inseguretat jurídica que creen sempre quan
governa l’esquerra, es tracta de la capacitat que tenen per
dilapidar els doblers de tots per decisions polítiques i
capritxoses, perquè protegir no té preu, no?, sobretot si ho
pagam tots. El que no deu tenir preu, Sra. Armengol, que deu
ser de franc, és protegir Kènia.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. No sé si ho he d’anomenar o no,
però record el Sr. Rodríguez allà assegut, sense anomenar el
d’aquests dies, amb una pancarta que deia que hem de protegir
Cala Blanca. Hi varen afegir vostès, a aquella llei de 2008, un
parell de qüestions importants.

Sra. Prohens, si vostès no classificassin d’urbà espais
magnífics no els hauríem de desclassificar quan governa
l’esquerra. Si nosaltres no haguéssim governat el Consell de
Mallorca...

(Alguns aplaudiments)

... es Guix seria una urbanització, i ara tenim un patrimoni
mundial de la humanitat. Això és la diferència.
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En aquesta legislatura, Sra. Prohens, on vostès volien posar
un hotel a propet, de luxe, nosaltres un parc natural, es Trenc
i es Salobrar de Campos. On vostès volien un golf a son Bosch,
devora S’Albufera, nosaltres volem un parc natural com el de
S’Albufera. On vostès varen llevar la màxima protecció de
s’Espardell a la reserva marina d’Es Freus d’Eivissa i de
Formentera nosaltres hem tornat a posar la màxima protecció.
On vostès defensen amb la boca petita que no s’ha destrossar
el patrimoni submarí i ambiental de la Mediterrània amb les
prospeccions resulta que a Madrid ens ho veta i després vostès
es penedeixen. Quan volem fer un parc nacional de Cabrera
resulta que els seus senadors se’n van per aturar i fer
impossible aquest parc nacional.

Per tant, sí, es tracta de qui estima el territori i de qui no
l’estima, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

Nosaltres hem pagat per protegir? Sí. Vostès per
desprotegir, per destruir, les autopistes d’Eivissa 580 milions
d’euros costen als ciutadans. Això sí que fa vergonya.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, presidenta. Doncs, donam per acabada
aquesta sessió plenària de preguntes de control al Govern, per
tant, aixecam la sessió.
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